
Christianshavns Lokaludvalg, arbejdsgruppen for Teknik, Miljø og Havnen 
 

Fil: F:\CBS\Lokaludvalg\CHRISTIANSHAVNs LOKALUDVALG\LOKALUDVALGSMØDER\141217 CH 
Lokaludvalgsmøde\141202 TMH-gruppen.docx 
Sidst gemt: 15-12-2014 10:22:00  Side 1 af 4 

REFERAT FRA arbejdsgruppemøde tirsdag 02/12-2014 kl. 17-19 i Beboerhuset.  
 
Medlemmer: 
Navn Deltager 
Kirsten V Andersen – mødeleder Ja 
Erling Ekegren Ja 
Gorm Haraldsted  
Jane Lytthans Ja 
Jens Brandt Sørensen (Lokaludvalgets repræsentant 
i Miljøpunkts bestyrelse) 

Ja 

Jens Loft Rasmussen Afbud 
Julius Lund Ja 
Jutta Helles Ja 
Michael Lerche-Nielsen  Afbud 
Nina Højsteen Afbud 
Poul Brorson Ja 
Poul Nielsen Ja 
Susanne Vestergaard Afbud 
Svend Aage Schiermacher Ja 
Tage Henningsen Ja 
Cc til:  
Miljøpunkt Indre By - Christianshavn  
Christian Christensen  
Line Marianne Pedersen  
Poul Cohrt  
Ulla Bo Skovvart  

 
Dagsorden 

1. Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne 
2. Referat fra sidste møde 
3. Dyre- og planteliv 
4. Renholdelse af fortove 
5. Byhaven SPIR skal flytte 
6. Miljøpunkt og fremtiden 
7. Mødeplan for 2015 
8. Skybrudsplaner 
9. Affaldsregulativer 
10. Kommuneplan 2015 
11. Meddelelser 

a. Cykelstien Christianshavnerruten 
b. Dialog om Agenda-21-plan for 2016-2020 
c. Penge til cykelsti-forbedringer 

12. Eventuelt 
13. Referater og information fra øvrige arbejdsgrupper 

 
Ad 1, Fastlæggelse af dagsorden 
Se herefter. 
Vore møder skal fremover have to punkter på dagsordenen: ”Sidste LU-møde” og ”Sidste TMU-møde”, hvor 
vi samler op på eventuelle emner, der er relevante for os. 
På dette møde tilføjes to punkter: Affaldsregulativet og Kommuneplanen 
 
Ad 2, Referat fra sidste møde 
Referat fra mødet 11/11-2014: version 3 blev udsendt 27/11 og er lagt på hjemmesiden. 
Vi blev enige om, at vi vil bede sekretariatet om at være referent på møderne fremover, hvis de kan. 
Når referatet er sendt ud til arbejdsgruppen, kan alle komme med kommentarer og helst inden en uge efter 
mødet. Grunden er, at referatet udsendes til alle lokaludvalgsmedlemmer sammen med indkaldelse til LU-
mødet, og det sker en uge før LU-mødet. 
 
Ad 3, Sidste LU-møde 26/11-2014 
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Erling orienterede om eget og Asbjørns forslag om almene boliger. Tovholder vil bede Christian om at 
vedlægge vores gamle forslag om, hvor vi foreslår almene boliger på Christianshavn, når det vedtagne brev 
sendes. 
Fremlæggelse af arbejdsgruppens indstillinger på LU-mødet skal være loyale over for gruppen. 
 
Ad 4, Sidst TMU-møde 1/12-2014 
Se punktet om kommuneplan 2015 
 
Ad 5, Dyre- og planteliv 
Søgruppen ved Line Bjarhof og Uffe Gjøl Sørensen og Michael Lerche vil deltage i et møde med TMF for at 
informere TMF om, hvad der skal stå i pjecen om dyre- og plantelivet i kanalerne og Erdkehlgraven. Line i 
sekretariatet arrangerer en mødedato. Michael har foreslået at også folk fra Øresunds Miljøskole inviteres. 
(der er fastsat møde 16/12, hvor også Øresunds Miljøskolens folk er inviteret, ref). 
  
Ad 6, Renholdelse af fortove v/ Poul Nielsen 
Der foreligger en redegørelse fra forvaltningen af 10. september 2014, som blandt andet beskriver den 
kommunale indsats, baggrunden for ordningen og økonomien. Formålet er ifølge forvaltningen at sikre et 
højt renholdelsesniveau, men problemet er, at det ikke altid opleves som sådant, og at husejerne både må 
betale og renholde selv. Poul Nielsen ønskede at udsætte punktet til næste møde. 
 
Ad 7, Byhaven SPIR skal flytte 
Sia Boesen skrev 27/11 i en email til LU bl.a.:  
Byhaven Spir har for tre måneder siden fået at vide, at Københavns Kommune ikke har undersøgt 
lovligheden af havens beliggenhed, i forbindelse med at de godkendte vores oprettelse af haven. 
Vi har desværre fået en kendelse fra kulturstyrelsen om, at Byhaven ikke må ligge i bastionsområdet, og har 
været i dialog med Kommunen og kulturstyrelsen om fristen for flytning. Vi er sammen landet på at Byhaven 
skal være flyttet senest 30. april 2015. 
Vi talte om, at der måske var andre egnede steder til Spir, f.eks. trekanten ved Langebrogade, Bastionen 
nord for Ravelinen og Grønlandske Handels Plads hvor cykelstien fra Nyhavn kommer ind. 
 
Ad 8, Miljøpunkt og fremtiden 
Miljøpunkt har nu ingen leder mere. Agendafondens bestyrelse har vedtaget dette. Der skal alligevel nu fra 
begge lokaludvalg vedtages 1) en vision for Miljøpunkt  2) en driftstøtteaftale mellem Miljøpunkt, kommunen 
og de to lokaludvalg  3) en årsplan for 2015. 
På lokaludvalgsmødet 26/11 besluttede vi, at Jens Brandt Sørensen, Kirsten V Andersen og Lotte Barfod 
deltager i en arbejdsgruppe sammen med repræsentanter fra Indre By Lokaludvalg for at udarbejde dette. 
Ud over de tre personer deltager Jane Lytthans og Sia Boesen.  
 
Jens fortalte, at der var møde i bestyrelsen 1/12, hvor årsplanens 5 emner blev gennemgået. Da ”støj og 
luftforureing” er svære at gøre til projekter, vil man lade det afhænge af frivillige. Byforgrønning + 
Klimatilpasning + Genanvendelse planlægges til 4 projektledermåneder, og Affald planlægges til 5 
projektledermåneder. Cecilie arbejder p.t. med affald og har i samarbejde med kommunen lavet to hæfter 
der bl.a. viser, hvor der IKKE sorteres affald pga små gårde.  
 
Der blev talt om støjen fra Refshaleøen, Papirøen og Christiania, som kan være meget generende for 
naboerne. Hvis man føler sig generet, kan man ”henvende sig til de kommunale myndigheder”. 
Driftsplan og årsplan skal godkendes i Indre By Lokaludvalg 11/12 og i Christianshavns Lokaludvalg 17/12.  
 
Visionen bør også indeholde noget om affald på gaderne, og hvordan andre end LU og Miljøpunkt 
involveres. 
 
Ad 9, Mødeplan for 2015 
Vi besluttede at holde vore møder i 2015 om tirsdagen to uger før lokaludvalgsmødet. 
Alle møder holdes kl. 17-19 i Lokaludvalgets lokale i Beboerhuset, Dronningensgade 34, 1420 Kbh K. 
Mødedatoerne bliver: 

- 13-01-2015 = næste møde 

- 10-02-2015 

- 10-03-2015 

- 14-04-2015 
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- 12-05-2015 

- 09-06-2015 

- 11-08-2015 

- 15-09-2015 

- 13-10-2015 

- 10-11-2015 

- 01-12-2015 
Tovholder beder sekretariatet om at booke lokalet. (møderne er booket og på hjemmesiden, referenten) 
 
Ad 10, Skybrudsplaner 
Forslag til skybrudsplanen skal være TMF i hænde senest 18/12. Der planlægges et udløb fra Amager til 
ydre stadgrav, som kan give yderligere problemer end dem, der har været i flere år, hvor ristene stoppes til, 
så vandgennemstrømningen fra syd til nord stoppes. 
Sekretariatet har sendt vores kort med oversvømmelser til TMF. 
På Bodenhoffs Plads kunne laves et bed med planter, hvor vand kan opsamles. 
Vi vil foreslå, at TMF laver en pjece der beskriver de ting, som private og erhvervsdrivende selv kan gøre. En 
person i Miljøpunkt er vist i gang med noget lignende. F.eks. kan man sætte skotter ved trapper ned til 
kælderbutikker, og man kan sørge for ventiler, så kloakvand ikke kan løbe baglæns op i kældrene. 
 
Ad 11, Affaldsregulativer 
De to affaldsregulativer var på LU-mødet i november, og der var enkelte bemærkninger. På vores møde var 
der ingen andre kommentarer. 
 
Ad 12, Kommuneplan 2015 
Forslag til kommuneplanstrategien blev vedtaget i Borgerrepræsentationen 18/6-2014. Den var i høring 15/8 
– 12/10.  Nu skal der så udarbejdes en Kommuneplan. Den var på TMU-mødet den 1/12, og Erling 
orienterede om det. Klip fra referatet: 
Der er nedsat en række arbejdsgrupper indenfor parkering, trafik, bolig, erhverv, miljø/klima, miljøvurdering, 
digital hjemmeside og sammenhængende by (grønne arealer, folkeskolereform, sammenhængskraft og 
sundhed). Arbejdsgrupperne analyserer indsatsområderne og konklusionerne bidrager til kommuneplanen. 
Arbejdsgrupperne har endnu ikke draget konklusioner og nogle analyser er endnu ikke færdiggjort. 
 
TMU er opmærksom på, at der er dilemmer i planen. Se f.eks. klip fra referatet: 
Hvordan balanceres ønsket om at bevare og øge omfanget og kvaliteten af det grønne i byen med ønsket 
om vækst og det øgede pres på byens arealer? 
 
Tidsplan: 
Den 17/3 – 8/5-2015 er der intern høring om kommuneplan 2015, hvor lokaludvalgene høres. 
Den 17/6-2015 behandler Borgerrepræsentationen forslag til kommuneplan 2015. 
Den 18/8 – 14/10-2015 er der offentlig høring. 
Den 10/12-2015 vedtager Borgerrepræsentationen kommuneplan 2015. 
 
Erling vil sende link til kommuneplan-forslaget, så vi kan læse det til næste møde. 
Vi kan nok ikke få kommuneplansoplæg endnu, men Erling foreslog, er at vi tager udgangspunkt i  TMU 
mødet 1/12-2014, punkt 10 om kommuneplanen. Med dette link er der både adgang til punktet samt bilag til 
punktet: http://subsite.kk.dk/PolitikOgIndflydelse/Moedemateriale/Teknik-OgMiljoeudvalget/01-12-
2014/e4608024-42cd-49c1-b47c-a7f8c9f68282.aspx 
 
Christianshavns Lokaludvalg har sendt to breve vedr. kommeneplanstrategien i henholdsvis maj og 
september. De ligger her på LU’s hjemmeside:  

- http://christianshavnslokaludvalg.kk.dk/horinger/horinger-og-henvendelser-2014/udkast-til-
kommuneplanstrategi/ 

 
Ad 13, Meddelelser  

1 Cykelstien Christianshavnerruten:  
Brændeskuret på Christiania er taget ned af christianitterne nu 

2 Dialog om Agenda-21-plan for 2016-2020 
Jens B, Kirsten og Marietta Bonnet fra Indre By Lokaludvalg og Miljøpunkt mødtes 26/11 med Claus 

http://subsite.kk.dk/PolitikOgIndflydelse/Moedemateriale/Teknik-OgMiljoeudvalget/01-12-2014/e4608024-42cd-49c1-b47c-a7f8c9f68282.aspx
http://subsite.kk.dk/PolitikOgIndflydelse/Moedemateriale/Teknik-OgMiljoeudvalget/01-12-2014/e4608024-42cd-49c1-b47c-a7f8c9f68282.aspx
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Wilhelmsen i Beboerhuset, og Claus har sendt et kort referat fra mødet. Kirsten sender referatet til 
arbejdsgruppen. (er sendt 5/12, referenten) 

3 Penge til cykelsti-forbedringer 
Intet nyt 

4 Christianshavnermøde om Prinsessegade onsdag 3/12 
Der bliver mulighed for at spørge ind til hele planen for Prinsessegade 

5 Møde om midlertidig broåbningsordning for Proviantgravsbro og Trangravsbro 10/12 
Søfartsstyrelsen har meddelt, at broerne ikke kan åbnes ved vindstyrke over 20 m/sek. Hvis broerne 
ønskes åbnet i perioden indtil Inderhavnsbroen åbner, kan man ringe til et telefonnr, som er oplyst 
for sejlerne ved broerne. 

6 Juletræet tændes på Torvet søndag 30/11 kl. 16 
7 Høring om affaldsregulativer med svarfrist 12/12 

Se punkt i i dette referat 
8 Intern høring om Langebro-bro 

Der er kommet mail vedr intern høring, der den nye bro. Høringssvar skal være i kommunen 28/1-
2015. Emnet tages op må vores næste møde 

9 TMF vil skrive en vision for 2025 på teknik- og miljøområdet. Der holdes møde 12/1-2015 kl. 16-18, 
og der er inviteret 4-5 personer fra hver bydel. Det skal åbenbart være lokaludvalgsmedlemmer. 

 
Ad 14, Eventuelt 
 
Ad 15, Referater og information fra øvrige arbejdsgrupper 
Under dette punkt skrives i referatet de informationer og referater, som kommer fra andre arbejdsgrupper i 
LU, som refererer til denne arbejdsgruppe: 

- Torvegruppen / v. Jane 
- Papirøen / v. Erling 
Initiativgruppen vedrørende det kolonihistoriske center har dannet "Foreningen for kolonihistorisk center 
på Christianhavn", Foreningen arbejder videre med den del af LUs samlede plan for Papirøen. 
 
- Aladdingruppen / v. Julius 
Aladdin-gruppen har ikke holdt møde siden begyndelsen af november. 
På det møde besluttede vi at henvende os til Kommunen for at få flyttet 9 A's busstoppesteder tilbage til 
deres tidligere pladser ud for Palmehaven. 
Det har vi indtil videre ikke modtaget noget svar på. 
   Gruppen bad mig skrive en kronik om skandalen ang. nedlæggelsen af busslusen og trafiksaneringen 
af Prinsessegade. Den kommer vist nok i  
denne uge i Cityavisen.  
   V. h. Julius 
 
- Krøyers Plads / v. Poul C 
- Delft-gruppen / v. Jens L 
- Miljøpunkt / v. Jens B 
- Havneprojekt med Indre By / v. Jane og Ulla 
- Refshaleøen / v. Erling og Nina (ny gruppe oprettet på dette møde) 

Vi talte om, hvordan disse referater videreformidles. Da det står i LU’s nys vedtagne Forretningsorden, at 
ovennævnte grupper informerer og refererer via vores arbejdsgruppe’s referat, vil tovholderen fremover 
indhente referater fra grupperne og indføje dem i dette referat. 
 


